
سیدمؤید علویان، رئیس سابق شبکه هپاتیت ایران در گفت وگوی اختصاصی با سپید تاکید کرد

 علی ابراهیمی
به  »ما  ایران گفت:  رئیس سابق شبکه هپاتیت 
توانمندی صنعت داخلی در حوزه های دارو و 
واکسن ایمان و اعتقاد داریم و معتقد هستیم که 
باید حمایت شوند، اما اینکه می گوییم باید در 
زمینه واکسن فکر عاجلی شود به این دلیل است 
که بحران کرونا، اتفاقی نیست که درباره آن ریسک 
کرده و منتظر بمانیم؛ زیرا ممکن است 6 ماه دیگر 
واکسن کرونا در دنیا تولید شود و آن زمان ما 
نتوانیم به این واکسن دسترسی پیدا کنیم تا آن را 

در اختیار مردم خودمان قرار دهیم.«
پزشکان  از  به تازگی جمعی  سپید،  گزارش  به 
از  سرگشاده  نامه ای  در  کشور  درمان  کادر  و 
رئیس جمهوری خواسته اند تا درباره تهیه واکسن 
کووید 19 از شرکت های بزرگ تولیدکننده و 
تولید  مطالعاتی  برنامه های  در  ایران  مشارکت 

واکسن دستورات لازم را صادر کند.
ازاین رو ما در روزنامه سپید در نظر داریم در 
سلسله گزارش هایی به این موضوع بپردازیم که 
ضرورت مشارکت ایران در ساخت واکسن کرونای 
شرکت های بزرگ واکسن سازی دنیا چیست و آیا 
ما توان تولید واکسن در داخل را داریم یا نه. در 
راستای این هدف در دو گزارش قبلی با رئیس 
سازمان غذا و دارو به عنوان مسئول مستقیم تأمین 
دارو و واکسن کشور و یک متخصص این حوزه 
که در گذشته نه چندان دور در این بخش مسئول 
هم بودند به گفت وگو نشستیم و در این شماره به 
سراغ سیدموید علویان، رئیس سابق شبکه هپاتیت 
کشور و نگارنده اصلی نامه رفته ایم تا انگیزه او 
و امضاکنندگان نامه را بدانیم که در ادامه از شما 

درخواست می کنیم این گفت وگو را بخوانید.
به  نامه  نویسنده  »بنده  گفت:  ابتدا  در  علویان 
تا  رئیس جمهور هستم و آن را تهیه کرده ام و 
روز شنبه همین هفته نزدیک به 800 پزشک و 
پرستار نامه را امضا کرده اند.« وی افزود: »اصل 
داستان آن است که ما در زمینه سلامت باید مناقشات 
بین المللی و چالش های جهانی و سیاسی را کنار 
بگذاریم و بیشتر با عقلانیت و خردورزی جلو 
برویم. امروز زمانی نیست که مباحث سلامت با 
مباحث سیاسی خلط شود زیرا سلامت ایران و 

جامعه جهانی در خطر است.«

خطر جدی است
رئیس سابق شبکه هپاتیت ایران اظهار داشت: »در 
حال حاضر ما با یک ویروس مرموز مواجه هستیم 
که شکل و تأثیر آن در جهان بسیار مخرب تر از 
آنفلوانزاست و خطری است که هم می تواند اقتصاد 
و فرهنگ را تخریب کند و هم سلامت جسم و 
روان جامعه را به مخاطره بیندازد؛ بنابراین همگان 
باید به این مهم معتقد باشیم که خطر جدی است.«
علویان در ادامه به هدف اصلی از نگارش نامه 
پرداخت و گفت: »ما به توانمندی صنعت داخلی 
در حوزه های دارو و واکسن ایمان و اعتقاد داریم 
و معتقد هستیم که باید حمایت شوند، اما اینکه 

می گوییم باید در زمینه واکسن فکر عاجلی شود 
به این دلیل است که بحران کرونا اتفاقی نیست که 
درباره آن ریسک کنیم و منتظر بمانیم؛ زیرا ممکن 
است 6 ماه دیگر واکسن کرونا در دنیا تولید شود و 
آن زمان ما نتوانیم به این واکسن دسترسی پیدا کنیم 
تا آن را در اختیار مردم خودمان قرار دهیم که در 
این صورت ممکن است اتفاقات ناگواری بیفتد.«
رئیس مرکز تحقیقات بیماری های گوارش و کبد 
دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله )عج( در ادامه افزود: 
»اینکه می گوییم مشارکت کنیم هدفمان صرفاً 
مشارکت است و تفاوتی هم نمی کند که در طرح  
شرکت های آمریکایی، اروپایی و یا حتی چینی و 
روسی و هر جای دیگری باشد، زیرا مقوله واکسن 
کمونیست و غیرکمونیست ندارد و مهم این است 
که ما به واکسنی دسترسی پیدا کنیم که بتواند 
جلوی ابتلای افراد جامعه به بیماری را بگیرد.«

وی در ادامه به داروهای مورد استفاده در درمان 
کرونا اشاره کرد و گفت: »داروهایی که تا به امروز 
در درمان این بیماری از آنها استفاده شده است، 
تأثیر چشمگیری نداشته اند و بسیاری از آنها که 
قیمت گرانی هم دارند و امروز مورد استفاده قرار 
می گیرند تنها توانسته اند بستری ها را 20 درصد 
و مرگ ومیر را 10 درصد کمتر کنند و این به آن 
مفهوم است که این داروها داروی اصلی درمان 
این بیماری نیستند و فقط کمک کوچکی به بیماران 
کرده اند و باید به دنبال درمان قطعی بیماری بود.«
علویان با بیان اینکه ما در زمینه تحقیقات دارویی 
ورود جدی داشتیم و داریم، اظهار داشت: »در 

این بخش حتی در مطالعات جهانی که 4 پروتکل 
آن از سوی سازمان جهانی بهداشت تدوین شده 
است، مشارکت داریم و همکاری می کنیم، اما تا 
جایی که من اطلاع دارم در هیچ پروژه واکسنی 
در دنیا مشارکت و همکاری نداریم و این برای 
ما جای سؤال است که چرا این اتفاق نیفتاده و 

ما از این بابت نگران  هستیم.«
رئیس سابق شبکه هپاتیت ایران افزود: »وقتی 30 
هزار آمریکایی داوطلب دریافت واکسن کرونا 
هستند به این مفهوم است که می خواهند بدانند 
واکسن در آنها اثربخشی دارد یا نه و زمانی هم که 
به نتیجه برسند اولویت استفاده با آنها خواهد بود.«
وی با تأکید مجدد بر اینکه باید مناقشات سیاسی 
و بین المللی را کنار گذاشت، اضافه کرد: »همه 
معاهدات  در  که  تعهدی  طبق  باید  کشورها 
بین المللی داده اند دست به دست هم بدهند و به 
حوزه سلامت به عنوان دغدغه جهانی نگاه کنند.«

نگرانی از دسترسی به واکسن در آینده
رئیس مرکز تحقیقات بیماری های گوارش و کبد 
دانشگاه علوم پزشکی بقیه الله )عج( در ادامه گفت: 
»علت اصلی نگرانی ما از عدم مشارکت ایران در 
طرح های ساخت واکسن در دنیا آن است که عدم 
ورود ما در مطالعات بالینی و آزمایشگاهی یکی 
از مشکلات جدی ما در دسترسی به واکسن در 
آینده خواهد بود و این خطری است که ما را 
تهدید می کند حال آنکه همه کشورها می توانند 

در این مطالعات ورود کنند.«

وی افزود: »سؤال ما این است که چطور ایران 
در تحقیقات مرتبط با دارو مشارکت دارد، اما در 
واکسن این تمایل را ندارد. البته علت این امر 
شاید آن باشد که در بحث دارویی منافع اقتصادی 
برای برخی افراد وجود دارد و حتی ممکن است 
تضاد منافع در این خصوص وجود داشته باشد.«
علویان با اشاره به این گفته که ایران در زمینه 
واکسن کرونا از دنیا عقب نیست، گفت: »این 
جمله کاملًا غلط است و باید به کسانی که این 
حرف را می زنند بگوییم که امروز 30 هزار نفر 
از شهروندان آمریکایی واکسن را دریافت کرده اند 
ولی هنوز هیچ ایرانی واکسنی دریافت نکرده است. 
حال چگونه ما می گوییم که در زمینه واکسن از 

دنیا عقب نیستیم.«
وی با اشاره به سخنان رئیس سازمان غذا و دارو 
مبنی بر اینکه هنوز چیزی در این بخش به اثبات 
نرسیده و نمی توان به آن اعتماد کرد، اظهار داشت: 
»نگرانی ما این است که زمانی این موضوع برای 
شما اثبات شود که تعداد زیادی از بیماران از بین 
رفته باشند و آن زمان هم حتی کسی واکسنی به 

ما نخواهد فروخت.«
رئیس سابق شبکه هپاتیت ایران افزود: »ما شهروند 
هستیم و حق داریم سؤال کنیم که چرا زمانی که 
واکسن بر روی افراد متعددی در دنیا آزمایش 
شده است هنوز واکسن ما بر روی هیچ انسانی 
آزمایش نشده و اگر شده، اعلام شود تا ما هم 

بدانیم کی و کجا این اتفاق افتاده است.« 
ادامه در صفحه 15 
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لزوم مشارکت در پروژه های جهانی تولید واکسن
بحران کرونا، اتفاقی نیست که درباره آن ریسک کرده و منتظر بمانیم 


